
۳www.sharghdaily.com سه شنبهسیاست
۴ بهمن ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۸۰

خـبـر  بـرگـزیـده

رئیس قوه  قضائیه:تلاش داریم نادمان 
اتفاقات اخیر به آغوش خانواده بازگردند

رئیس قــوه قضائیه گفــت: امیدواریم دولــت در این دو مــاه باقی مانده 
از ســال تا آغاز ماه مبارک رمضان و ســال نو، اقدامات بیشــتری را در راستای 
رفع مشــکلات معیشتی مردم انجام دهد. به گزارش مرکز رسانه قوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، دیروز در سخنانی در نشست شورای  
عالــی قوه قضائیه، گفت: بارهــا تأکید کرده ام باید میان افــراد فریب خورده و 
جوانانی که تحت  تأثیر القائات دشــمنان قرار گرفته و احیانا اقدام مجرمانه ای 
را مرتکب شدند، با عناصر اصلی اغتشاشات تفکیک قائل شد؛ براساس این در 
تلاش هســتیم در ایام جشن و ســرور پیش رو زمینه ای را برای عناصری که در 
جریان اتفاقات اخیر لغزش کردند و اکنون نادم هستند، فراهم آوریم تا بتوانند 
به آغوش جامعه بازگردند. محســنی اژه ای در ادامه نشست دیروز با اشاره به 
مقوله مبارزه با فساد گفت: بعضا زمزمه هایی شنیده می شود که مبارزه با فساد 
در قوه قضائیه کم رنگ شده اســت؛ بنابراین من می خواهم در همین جا تأکید 
کنم که مبارزه با فســاد در قوه قضائیه در دوره تحول و تعالی، نه تنها کم رنگ 

نشده، بلکه به صورت فنی و علمی و به نحو مؤثری در حال انجام است. 

واکنش سازمان برنامه و بودجه  به یک  گزارش
مرکــز اطلاع رســانی، روابط عمومــی و امــور بین الملل ســازمان برنامه و  
بودجه کشــور در واکنش به گزارشی با عنوان «تراز نابرابر جیب مردم با مالیات 
۵۷ درصدی» که در تاریخ ۲۹ دی ماه در «شــرق» منتشــر شده است، جوابیه ای 
ارســال کرده که منتشر می شــود: «هیچ گونه مالیات مضاعفی در بودجه ۱۴۰۲ 
لحاظ نشده است. وصول مالیات از ظرفیت های جدیدعلی رغم تبلیغات منفی 
مبنی بر افزایش درآمدهای مالیاتی در ســال ۱۴۰۲، مشوق های مختلف مالیاتی 
از جمله کاهش هفت درصدی مالیات واحدهای تولیدی به تصویب هیئت دولت 
رسیده است و در پیش بینی درآمد مالیاتی سال ۱۴۰۲ هیچ گونه مالیات مضاعفی 
بر مؤدیان فعلی لحاظ نشده و رقم پیش بینی شده بر  اساس ظرفیت های جدید 
وصول مالیات در کشــور اســت. پیش بینــی درآمدهای مالیاتی ســال ۱۴۰۲ با 
در نظر گرفتن ارقام تحقق یافته ۹ماهه سال جاری انجام شده و هیچ گونه مالیات 
مضاعفی بر مؤدیان فعلی لحاظ نشده است. رقم پیش بینی شده صرفا بر  اساس 
ایجاد ظرفیت های جدید وصول مالیات، وصول معوقات، تکمیل و بهره برداری 
کامل از ســامانه پایانه های فروشــگاهی، جلوگیری از فرارهای مالیاتی و رشــد 
متناســب مالیات کالاها و خدمات ناشــی از افزایــش ارزش  افزوده بخش های 
مختلف اقتصادی مشمول مالیات بر ارزش  افزوده بوده است. به  منظور حمایت 
از واحدهای تولیدی، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور نرخ مالیات  بر درآمد 
واحدهای مزبور به میزان هفت درصد کاهش داده شــده و بر مبنای ۱۸ درصد 
محاسبه خواهد شد. با لحاظ ارقام پیش بینی شده، کماکان نسبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی در کشــور کمتر از شــش درصد است که حتی با لحاظ تفاوت 
روش محاســباتی مفهوم مالیات در ایران با سایر کشــورها (که بدون احتساب 
عوارض شــهرداری ها و تأمین اجتماعی و نظایر آن اســت)، با اســتانداردهای 

موجود و ظرفیت های بالقوه وصول مالیات در کشور فاصله معنی داری دارد».

بازتاب

  رئیســی در جلســه دفاع از کلیات بودجه ۱۴۰۲در مجلــس ادعایی مبنی بر   .
رشــد اقتصادی و تحقق شعار ایجاد یک میلیون شغل را داد؛ به نظر شما دولت 

در این باره موفقیتی داشته است؟
به اعتقــاد من وعده های که دولت ســیزدهم تاکنــون داده، محقق نشــده اند. در 
کل هیچ یک از شــاخص ها این موضوع را نشــان نمی دهد. نه از نرخ ارز می توان چنین 
اســتنباطی داشت، نه از وضعیت تورم و نه حجم نقدینگی چنین حسی را به ما منتقل 

می کند. همه این موضوعات نشــان می دهد که دولت تاکنون در تحقق وعده هایش توفیقاتی 
نداشــته است. امیدواریم بعد از این موفق شود. در حوزه روابط خارجی قرار بود اولویت ارتباط 
با کشورهای همسایه باشد و ارتباطات منطقه ای توسعه بیشتری پیدا کند؛ اما در این حوزه هم 
برعکس عمل شده است. در بحث مذاکرات و احیای برجام هم همه چیز بر زمین مانده و اتفاق 
مثبتی رخ نداده و درباره لغو تحریم ها هم نه تنها گشایشــی نشــده، بلکه تحریم ها تشدید هم 
شــده اند. اگر نگاهی هم به حوزه مسکن یا معیشت مردم بیندازیم، شاخصی پیدا نمی شود که 
بتوانیم بگوییم دولت در این حوزه ها موفق بوده است و رئیس جمهور بتواند در صحن مجلس 

درباره آن موضوعات ادعای گشایش را مطرح کند.

 چقدر تیم اقتصادی دولت را در این شرایط نامناسب موجود دخیل می دانید؟  .
امیدوارم قبل از اینکه مجلس بخواهد اقدامی انجام دهد، خود رئیس جمهور 
دســت به کار شود و تغییر و اصلاحی در کابینه اعمال کند، شاید بتواند به واسطه 
تغییر و تحول در کابینه موفقیتی به دســت آورد. هرچنــد بدون ترمیم کابینه این 
اتفاق برای دولت قابل تحقق نیســت؛ چراکه توان این کابینه در همین حد است و 
کاری بیش از این از دستش برنمی آید. به نظرم رئیس جمهور باید دایره سیاسی خود 
را وسعت دهد و تا این اندازه دنبال خالص سازی سیاسی و جناحی نباشد و از افراد متخصص و 
توانمند بدون توجه به نگاه سیاسی استفاده کند تا کشور از این شرایط ویژه خارج شود.  به اعتقاد 
من با وجود مدیران اجرائی فعلی اینکه دولت نتوانســته توفیقات چندانی داشــته باشد، چیز 
عجیبی نیســت؛ هرچند دوست داریم و کمک می کنیم و از ترمیم کابینه در دولت هم استقبال 
می کنیم. مجلس بارها نشان داده که از ترمیم کابینه حمایت می کند؛ چراکه اگر سطح مدیریت 
اجرائی پایین باشــد، این ضعف و فشار بر جامعه تحمیل می شــود. پس مجلس باید با رأی و 
نظارت خود کارهایی انجام دهد که این فشــار از دوش مردم برداشــته شود. دولت هم باید با 
استفاده از نیروهای متخصص و توانمند و تغییر و اصلاح کابینه به نحوی عمل کند که وضعیت 

معیشــت جامعه بهبود یابد، وضعیت اجتماعی بهتر شــود، سرعت اینترنت افزایش یابد و به 
دنبال بهترشدن وضعیت جامعه باشد؛ اما به نظر می رسد برخی اعضای کابینه دولت دیگر توان 
ادامه راه را ندارند و رئیس جمهور باید این افراد را شناسایی و دست به تعویض و تغییر آنها بزند.

 کلیات بودجه ۱۴۰۲ با وجود انتقادهای زیاد به تصویب مجلس رســید؛ نظر شــما   .
درباره این لایحه چیست و اشکالات آن را در چه زمینه هایی می دانید؟

ازجمله ایرادهای وارده به لایحه بودجه ســال آینده تورم زابودن آن است؛ یعنی این لایحه 
پتانســیل تورمی حداقل ۴۰ درصدی دارد که زنگ خطــری جدی برای فعالیت های اقتصادی 
است. شــاید این شدت تورم زابودن نسبت به سال های قبل کمتر باشــد، ولی باز هم در اصل 
ماجــرا تغییری ایجاد نمی کند. با توجه به اعداد و ارقــام غیرواقعی که از منابع و مصارف در 
بودجه آمده است، باز هم منجر به رکود خواهد شد. در این شرایط افزایش ۵۷ درصدی مالیاتی 
در بودجه ۱۴۰۲ هم خلاف شرایط رکودی است. در حالی که در این وضعیت باید معافیت های 
مالیاتی بیشــتر شــود تا میزان فعالیت ها و تولید افزایش یابــد، در بودجه ۱۴۰۲ تکیه منابع بر 
افزایش مالیات است که به اعتقاد من این بودجه متکی بر مالیات، خلاف شرایط فعلی نوشته 
شــده است. ازجمله ایرادات دیگر بودجه ۱۴۰۲ می توان به مشکلات مواد اولیه وارداتی اشاره 
کرد که هنوز اشکالات قبلی آن به قوت خودش باقی است. همچنین با افزایش نرخ ارز، قیمت 
تمام شده مواد اولیه بسیار بالا خواهد رفت، در نتیجه کالا با قیمت گران تری دست مصرف کننده 
می رســد. متأســفانه بودجه ۱۴۰۲ با توجه به نقص ها و نوع نگارشی که دارد، همان خصلت 
تورم زا بودن و رکود را به همراه خواهد داشــت. برخلاف انتظارات، اصلاح ســاختار بودجه را 
هم که قرار بود لحاظ شــود، در بودجه ندیده اند. این بودجه همان بودجه قدیمی اســت که 
سال ها با همان تبصره ها به مجلس می آید و هیچ تغییری نداشته است. علاوه بر موارد فوق، 
شفاف ســازی که قرار بود نســبت به بودجه شرکت های دولتی انجام شود نیز همچنان اتفاق 
نیفتاده و حدود ۶۰ درصد منابع به ســمت شرکت های دولتی بدون هیچ شفافیت و گزارشی 
ســوق داده شده است. نبود شــفافیت در تبصره ۱۴، بحث هدفمندی یارانه ها در این حوزه و 
برخی ناترازی ها برای یارانه نان یا خرید گندم با عددی که در نظر گرفته اند، از دیگر مشــکلات 
این بودجه اســت. با توجه به شرایط سیاسی و بین المللی امروز، درباره صادرات نفت و گاز و 
میعانات بیش از برآوردهای واقعی اعداد و ارقام در بودجه آمده است که می توان درباره آنها 
ایراد گرفت. حتی برای ناترازی انرژی در برق و گاز هم باید فکر اساسی می شد؛ چرا که یکی از 
مشکلات تولیدکنندگان قطعی برق و گاز مستمر است. بااین حال، در بودجه سال آینده به این 
بخش توجهی نشــده اســت؛ بنابراین لایحه بودجه ۱۴۰۲ ایرادات جدی دارد که امیدواریم در 
کمیسیون تلفیق و کمیسیون های تخصصی و در نهایت صحن مجلس این ایرادات رفع شود و 

بودجه واقعی تری بسته شود که فشار کمتری بر جامعه تحمیل کند.

نوری قزلجه در گفت وگو با «شرق» مختصات بودجه ۱۴۰۲ را ارزیابی کرد

بودجه ای که غیرشفاف و تورم زاست
به اعتقاد من با وجود مدیران اجرائی فعلی اینکه دولت نتوانسته توفیقات چندانی داشته باشد، چیز عجیبی نیست

معصومه معظمی: کلیات بودجه ۱۴۰۲ در شــرایطی به تصویب مجلس رســید که منتقدانش آن را دارای ایرادات و اشکالات شــکلی و ماهوی می دانند. مخالفان لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ بر این عقیده اند که این بودجه، بودجه ای نیســت که بتواند ادعاهای کاهش تورم و کاهش قیمت ارز و مسکن و طلا و هر آنچه رئیس جمهور در صحن علنی 
وعده تحقق آن را داده، برآورده کند. به گفته نمایندگان و کارشناســان اقتصادی لایحه بودجه ارائه شده حداقل ۴۰ درصد تورم زا است و این میزان تورم زا بودن، به مثابه 
زنگ خطری برای اقتصاد و تولید کشور است. از این رو درباره ایرادات لایحه بودجه ۱۴۰۱ با غلامرضا نوری قزلجه، رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم، گفت وگویی 
داشتیم. نوری قزلجه در گفت وگو با «شرق» ایرادات این لایحه را برشمرد و همچنین صحبت هاي رئیسی درباره تحقق شعارهایش را رد کرد و گفت دولت سیزدهم آن طور 

که باید به وعده هایش عمل نکرده و لازم است رئیس جمهور دست به اصلاح و تغییر در کابینه اش بزند.

  صفحه توییتر ریاســت شــورای اتحادیه اروپا در پیامی اعلام 
کــرد وزرای امور خارجــه اتحادیه اروپا بســته تحریمی جدیدی 
علیه ایران در نظر گرفته اند.  به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 
رویترز، ریاســت ســوئدی شــورای اتحادیه اروپا دیروز در جریان 
برگزاری نشســت شــورای روابط خارجی اروپا در بروکســل، در 
صفحه توییترش نوشــت: وزیران بســته تحریمی جدیدی علیه 
ایران در نظر گرفتند که به ادعای آنها افراد سرکوبگر را هدف قرار 
می دهد.  در این پیام آمده اســت: اتحادیه اروپا اعمال بی رحمانه 
و نامتناســب قدرت و خشــونت از ســوی مقامــات ایرانی علیه 
شــرکت کنندگان در اعتراضات مســالمت جویانه را قویا محکوم 
می کند.  برخی منابع مطلع، هفته گذشــته به رویترز گفته بودند 

وزرای امور خارجه اتحادیه اروپا قصد دارند ۳۷ فرد را در نشست 
امروزشــان به فهرســت تحریم های این نهاد اروپایــی بیفزایند.  
کاترین کولونــا وزیر امور خارجه فرانســه دقایقی پیــش از آغاز 
نشســت شورای روابط خارجی اتحادیه اروپا در بروکسل در جمع 
خبرنگاران به بیان اظهاراتی ضد ایرانی پرداخت و گفت کشورش 
هیــچ امکانی را بــرای اعمال تحریم علیه ایــران رد نمی کند. بنا 
بر گزارش وب ســایت شــورای اروپا، کولونا در ادامه مداخله های 
فرانســه و سایر کشورهای اروپایی در امور داخلی کشورمان گفت 
که پاریس ســرکوب ها در ایران را محکوم می کند و این کشور باید 
مطابــق با قوانین بین المللــی به موازین حقوق  بشــر که آنها را 
امضا کرده اســت، احترام بگذارد.  وی در پاســخ به سؤالی درباره 

موضع فرانسه درخصوص قرارگرفتن سپاه پاسداران در فهرست 
به اصطلاح تروریســتی اتحادیه اروپا گفت: ســپاه پاسداران ایران 
در حــال حاضر نیز به دلیل فعالیت هــای خود تحت تحریم قرار 
دارد و در حال بررســی اعمال تحریم های بیشتر علیه آن هستیم.  
در همین رابطه، جوزپ بورل، مســئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا نیز پیش از آغاز نشست شورای روابط خارجی اروپا در جمع 
خبرنگاران در پاســخ به سؤالی درباره تروریستی اعلام کردن سپاه 
پاسداران ایران گفت: نظرات درخور توجهی در این باره وجود دارد 
و موضوعی اســت که نمی توان بــدون تصمیمی حقوقی، کاری 
درباره آن کرد. نمی توانیم بگوییم ما شــما را تروریست می دانیم، 
چون از شــما خوشــمان نمی آید.   بورل در ادامه گفت که در این 

نشســت درباره اعمال تحریم های جدید علیه ایران در چارچوب 
دســتور کار قانونی در زمینه حقوق بشر گفت وگو خواهد شد.  وی 
همچنین تصریح کرد: درباره موضوع تروریستی اعلام کردن سپاه 
پاســداران باز هم می گویم که این کار زمانی انجام پذیر اســت که 
دستگاه قانونی یکی از کشــورهای عضو، حکمی حقوقی در این 
زمینه صادر کند. باید محکومیتی عینی و منســجم انجام شــود، 
سپس در ســطح اتحادیه اروپا بررســی می کنیم.  همچنین آنالنا 
بربوک وزیر امور خارجه آلمان پیش از برگزاری این نشست گفت 
که دولت آلمان از تلاش های رهبران اتحادیه اروپا برای قراردادن 
نام ســپاه پاسداران در فهرست ســازمان های تروریستی این نهاد 

اروپایی استقبال می کند.

وزرای خارجه اتحادیه اروپا بسته تحریمی جدیدی علیه ایران تصویب کردند


